

Contemporary Perspectives on the Living – Bio-politics and Bio-ethics

Roundtable – Prague, 26th November 2014.

9.30 – 13, Akademické konferenční centrum, Husova 4a, Praha 1

The Institute of Philosophy (Department of Contemporary Continental Philosophy) of the Academy of Sciences of the Czech Republic is organizing an international roundtable on contemporary perspectives on the Living. This event aims to gather together various forms of research on the Living, in order to confront perspectives coming from different –and often opposed– traditions of thought with the most contemporary problems of bio-politics and bio-ethics. The invited speakers –coming from phenomenology, gender studies, philosophy of science and political philosophy– will present on the changes of the concepts of health, life, evolution and bio-politics itself, in order to discuss the latest developments of the ethics of care and the possibilities of a new bio-political regime – including a reformed approach of community among Humans, Animals, and Nature. The roundtable will be held in both French and English languages.

Invited speakers:

Frédéric Worms (director of the CIEPFC/International Centre of research on French contemporary philosophy, Ecole Normale Supérieure, Paris)

Mary Beth Mader (University of Memphis, TN/USA)

Carole Widmaier (University of Franche-Comté, France)

Arnaud François (University of Toulouse-Le Mirail, France)

Jan Bierhanzl (Charles University-FHS/ Institute of Philosophy, Prague)

Jiri Ruzicka (Charles University-FF, Prague)

Giuseppe Bianco (Paris Institute for Advanced Study, Ecole Normale Supérieure, Paris)

Annabelle Dufourcq (Charles University-FHS/ Institute of Philosophy, Prague)

Anne Gleonec (Institute of Philosophy, Prague)

Organization and coordination: Anne Gléonec

Contact: gleonecanne@yahoo.fr

Perspectives contemporaines sur le vivant – biopolitiques et bioéthiques.

Table ronde, le 26 novembre 2014, à Prague.

9h30-13h, Akademické konferenční centrum, Husova 4a, Praha 1

L'Institut de philosophie (département de philosophie continentale contemporaine) de l'Académie des Sciences de la République tchèque organise une table ronde internationale sur les perspectives contemporaines concernant sur le vivant. L'objet de cette rencontre est de réunir des recherches sur le vivant venant de traditions de pensée différentes – voire souvent opposées – afin de les confronter aux problèmes les plus actuels de la biopolitique et de la bioéthique. De la phénoménologie à la philosophie des sciences et à la philosophie politique, il s'agira de présenter et de discuter les concepts aujourd'hui les plus opérants mais aussi les notions les plus problématiques dans ce vaste champ des recherches éthiques et politiques investies par le questionnement du vivant. Les mutations des concepts de santé, de vie, d'évolution, ainsi que du concept même de biopolitique, seront ainsi mises en regard des tentatives majeures de l'éthique du soin, et d'une possible « biopolitique affirmative », avec le renouveau du rapport entre l'homme, la nature, et l'animal qu'elle implique.

La table ronde se fera en français et en anglais.

Avec la participation de :

Frédéric Worms (Ecole Normale Supérieure, Paris, directeur du CIEPFC/Centre international d'études de la philosophie française contemporaine)

Mary Beth Mader (Université de Memphis, TN/USA)

Carole Widmaier (Université de Franche-Comté, France)

Arnaud François (Université de Toulouse-Le Mirail, France)

Jan Bierhanzl (Université Charles-FHS/ Institut de Philosophie, Prague)

Jiri Ruzicka (Université Charles-FF, Prague)

Giuseppe Bianco (Institut d'Etudes Avancées, Ecole Normale Supérieure, Paris)

Annabelle Dufourcq (Université Charles-FHS/ Institut de Philosophie, Prague)

Anne Gleonec (Institut de Philosophie, Prague)

Organisation et coordination : Anne Gléonec

Contact : gleonecanne@yahoo.fr